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PREDSEDNIK FRANCE CUKJATI: Predsednik Vlade Republike Slovenije, gospod Janez Janša, je 
Državnemu zboru 9. februarja 2007 predlagal, da za ministra brez listnice, odgovornega za usklajevanje in 
spremljanje izvajanja Strategije razvoja Slovenije, imenuje dr. Žigo Turka. Besedo dajem predsedniku vlade, 
gospodu Janezu Janši, za dopolnilno obrazložitev predloga. Izvolite, prosim. 
 
PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Hvala za besedo, gospod podpredsednik. Predlog, ki je danes pred 
vami, je posledica dejstva, da je slovenska vlada sprejela Strategijo razvoja Slovenije. Hkrati s tem, ko je bila 
sprejeta ta strategija, ki je do takrat Slovenija ni imela, se je pojavila tudi potreba po koordinaciji razvoja. Od 
sprejetja te strategije je zdaj minilo že nekaj časa. Strategija je dobila svoja nadaljevanja v izvedbenih 
dokumentih. Ključni izvedbeni dokument je Resolucija o nacionalnih razvojnih projektih. S sprejetjem te 
resolucije se je pojavila potreba po nekoliko močnejši koordinativni vlogi Službe vlade za razvoj, zato sem se 
odločil, da na to mesto predlagam ministra brez listnice. 
 
Predlog, ki ste ga prejeli, se nanaša na imenovanje dr. Žige Turka za ministra brez listnice, ki bo vodil Službo 
vlade za razvoj in s tem koordiniral realizacijo Strategije razvoja Slovenije, s posebnim poudarkom na 
koordinaciji realizacije konkretnih, težkih, pomembnih vsebinskih projektov, ki jih vsebuje Resolucija o 
nacionalnih razvojnih projektih.  
  
Dr. Žiga Turk je v znanstveno-raziskovalni in, lahko bi rekli, inovacijski sferi v Sloveniji znano ime. Je 
univerzitetni diplomirani inženir gradbeništva, magister računalništva in doktor tehniških znanosti. Za seboj 
ima, kljub mladim letom, že zelo uspešno znanstveno kariero, pa tudi dosežke s področja popularizacije 
predvsem informacijskih tehnologij. Je eden od znanih pionirjev uvajanja svetovnega spleta v Sloveniji, 
ustanovitelj prve mikroračunalniške revije, tudi avtor nekaterih storitev na tem področju, ki so prerasle 
nacionalen oziroma slovenski okvir. Je tudi recenzent nacionalnih raziskovalnih projektov Avstrije in Finske. V 
evropskih raziskovalnih programih sodeluje že 13 let, vse od leta 1994. Dva pomembna evropska 
raziskovalna projekta je tudi vodil oziroma koordiniral. Osebno je sodeloval pri pripravi Nacionalnega 
raziskovalnega in razvojnega programa za obdobje 2006-2010, pa tudi pri Strategiji ciljnih raziskovalnih 
projektov. Je član Znanstvenega sveta Agencije za razvoj in raziskovalno dejavnost in do sedaj je bil tudi 
podpredsednik Strateškega sveta za kulturo, izobraževanje in znanost. Bil je tudi član odbora za reforme in 
znotraj tega tudi član skupine za davčne reforme pri Odboru za reforme.  
 
Kandidat se je, mislim da, zelo dobro predstavil na matičnemu delovnemu telesu. Predvsem pa se je 
predstavil skozi svoje dosedanje delo in dosežke. Ti dosežki kažejo na to, da je dr. Turk svojo poklicno 
kariero posvetil uveljavljanju na znanju temelječe družbe in inovativnih pristopov z uporabo sodobnih 
informacijsko-komunikacijskih tehnologij. Mislim, da je tudi prvi kandidat za ministra, ki je svojo predstavitev 
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za širšo javnost objavil tudi na svoji spletni strani in s tem pokazal, da želi nagovarjati državljanke in 
državljane tudi neposredno.  
 
V svoji predstavitvi je dokazal, da verjame, da se v Sloveniji ne reform, ne hitrejšega razvoja in ne boljšega 
življenja za vse ne more dosegati, oziroma delati samo od zgoraj navzdol, ampak morajo ti napori imeti 
temelje v pobudah podjetnikov in državljanov, oziroma morajo biti te pobude tudi širše sprejete. Pretok znanja 
med gospodarstvom in raziskovalno ter visokošolsko sfero na lokalni, slovenski ravni in evropskem 
ekspertnem raziskovalnem razvojnem prostoru za dr. Turka, kot je to dejal v svoji predstavitvi, niso 
deklarativne fraze, temveč dolgoletna delovna praksa, kar je dokazal tudi s svojimi rezultati. Njegovo 
dosedanje delo in usmeritve kažejo na izrazito proaktivno in proevropsko usmerjenost. Slovenija mora v tem 
trenutku, ko postopoma prehaja iz množice držav prejemnic kohezijske pomoči v skupino, ki bo sčasoma že 
tudi dajala pomoč, usmeriti večjo pozornost k sodelovanju akterjev v raziskovalni razvojni sferi, programih 
Evropske skupnosti. Praktične izkušnje dr. Turka bodo pri tem pomembne. Politična koordinacija lizbonskih 
nalog in podpora predsedovanju ob nadgradnji Lizbonske strategije prav tako zahtevata na mestu vodenja 
Službe vlade za razvoj človeka, ki pooseblja tudi prakso prebojnih segmentov na znanju temelječega 
gospodarstva. V svoji predstavitvi je kandidat oblikoval geslo, ki se glasi: »Ustvarjalni podjetni in 
samozavestni.« Ustvarjalni, ker ustvarjalnost, na vseh nivojih, vodi do novih idej. Podjetni, ker je ideje 
potrebno preliti v tržno uspešen izdelek ali storitev. Samozavestni, ker je še čas, da ujamemo energijo, ki se 
je sprostila v zadnjih petnajstih letih neodvisnosti in je sedaj čas, da velikim državotvornim zgodbam sledijo 
veliki razvojni koraki in projekti, ki bodo podjetnikom in državljanom vlili dodatnega poguma. Seveda moramo 
ta slogan, to geslo, razumeti kot vzpodbudo in usmeritev naslovljeno vsem državljankam in državljanom, v 
pomembnem delu pa tudi zaposlenim v javnem sektorju.  
 
Kot sem dejal že na začetku, bo dr. Turk, ob vaši podpori, prevzel službo, ki je pristojna tudi koordinirano 
vodenje izvedbe nacionalnih razvojnih projektov, ki jih je vlada sprejela oktobra lani s sprejemom že 
omenjene Resolucije o nacionalnih razvojnih projektih za obdobje 2007-2023. Pri teh projektih velja načelo 
podjetnosti vsakega člena verige priprave in izvedbe projektov. In to tako na ravni dokončne oblike zamisli 
projektov, kot v fazi, ko bo potrebno dosledno uveljavljanje zakona o javno-zasebnem partnerstvu in pritegniti 
angažiranje domačih in tujih investitorjev. Imenovanje ministra brez listnice na čelo vladne Službe za razvoj 
predstavlja tudi nov zagon, ki je po sprejetju te resolucije potreben - podobno kot je bil pred dvema letoma v 
Evropski uniji nov zagon potreben s prenovljeno Lizbonsko strategijo. In če ob tej utemeljitvi predloga za 
kandidata za ministra brez listnice ta predlog utemeljim tudi z njegovim citatom, ki ga je povedal na 
predstavitvi, ko je dejal: "razvoj so več kot reforme", to razumem v tem smislu, da imamo sprejetih razvojnih 
programov dovolj. Tudi reformnih dokumentov je na mizi praktično dovolj. Manjkajo še nekateri izvedbeni akti, 
vendar pa je to temeljno, konceptualno, programsko, načrtovalno delo v tem času zaokroženo. Torej to 
pomeni, da je čas za delo. Razvoj zahteva bistveno boljše in organsko prepletanje na relaciji znanost - 
tehnološki razvoj - podjetništvo, kar je edino zagotovilo za trajno gospodarsko rast in s tem tudi za vzdržno 
izvedbo socialnih reform. Ciklus socialnih reform kandidat vidi kot prioriteto - reformo sistema socialnih 
transferjev, izboljšanje delovanja aktivne politike zaposlovanja ter povečanje vloge in obsega vseživljenjskega 
učenja. Vse seveda v smeri, da se bolj nagrajujejo delo in dobri rezultati dela in da se ne subvencionira 
nedela. Kandidat za ministra vidi izzive in priložnosti v sklopu zagotavljanja trajnostnega razvoja Slovenije in 
se zaveda, da bodo potrebni dodatni napori pri izvajanju že začrtanih ciljev iz pete razvojne prioritete 
Strategije razvoja Slovenije - to je povezovanje ukrepov za doseganje trajnostnega razvoja.  
 
Kot je dejal kandidat v svoji predstavitvi, se je treba zavedati, da razvoj ni nekaj, kar je naše ali vaše. Ni nekaj 
kar je v lasti pozicije in v tem smislu dodatno prosim Državni zbor za podporo k njegovi kandidaturi. Hvala 
lepa. 
 
 

* * * 
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PREDSEDNIK VLADE JANEZ JANŠA: Hvala lepa za besedo še enkrat v okviru te točke in najprej 
opravičilo, ker je nisem mogel neposredno spremljati od tukaj. Jutri potujemo na izredno pomembno 
zasedanje Evropskega sveta. Veliko koordinacij in priprav je treba in zaradi tega se opravičujem tudi za 
vnaprej. Ni bilo možno vnaprej predvideti, da bo za obe imenovanji predvidena razprava do osmih zvečer, 
tako da so vmes tudi druge nujne obveznosti. Vendar so me natančno obvestili o vprašanjih, ki so bila tukaj 
izpostavljena in na nekatera bom odgovoril. Vsega pa ne bi komentiral, ker je bilo veliko razprav tudi 
popolnoma mimo teme, ki je pač na dnevnem redu. 
 
Na začetku bi se zahvalil za visoko stopnjo podpore, ki jo je v razpravi prejel kandidat. Tako kot že prej na 
matičnem delovnem telesu. Mislim, da je to dobra popotnica za zahtevno delo, ki ga čaka na tem mestu, ki je 
pomembno, ki ni umetno ustvarjeno. Bilo bi umetno, če bi takšnega kandidata predlagali recimo pred tremi 
leti. Ker takrat še ni bilo niti Strategije razvoja Slovenije, niti okvira gospodarskih reform, niti Resolucije o 
nacionalnih razvojnih projektih. Se pravi, manjkale so temeljne strateške odločitve, za realizacijo katerih je 
bila kasneje ustanovljena Služba Vlade za razvoj, za vodenje katere predlagam sedaj dr. Žigo Turka kot 
ministra brez listnice. 
 
 Bilo je postavljeno vprašanje, kakšno vlogo ima ta vladna služba, ko gre za koordinacijo dela med resorji. 
Naloge vladnih služb - in ta se po tej plati od drugih popolnoma nič ne razlikuje - so natančno določene v 
Zakonu o Vladi in vladnih uredbah. Gre za horizontalno koordinacijo, ki ne jemlje pristojnosti resorjem, ima pa 
seveda moč, ki mu je daje tudi ta pozicija. Posebna pozicija, ki jo imajo vladne službe, da lahko koordinirajo 
stvari, ki niso samo v domeni enega samega resorja. Ko gre za razvoj je popolnoma jasno, da je to takšna 
domena. Nekatere stvari, ki so še nedorečene, bodo v kratkem dorečene v novi uredbi o razvojnem 
načrtovanju, ki je pripravljena in bo na vladi v kratkem sprejeta. Odpravila bo nekatere dileme, ki so doslej 
obstajale leta oziroma desetletje in pol v zvezi z razvojnim načrtovanjem. 
 
Bilo je tudi nekaj vprašanj o tem ali reforme so ali niso. Gre za znani obrat, ki se je zgodil potem, ko se je 
najprej skušalo celotne reforme, vseh 70 ukrepov, zreducirati na enotno davčno stopnjo. Potem pa, ko ni bila 
predlagana enotna davčna stopnja, se je začelo govoriti, da zato, ker je ukrep nekoliko drugačen, reform ni. 
Tisti, ki so najbolj kritizirali enotno davčno stopnjo, so potem z obžalovanjem ugotovili, da vlada tega ni 
predlagala in so to razglasili potem za pokop reform. To je seveda daleč od resnice. Mi smo na samem 
začetku dejali, da so cilji, ki si jih je Vlada zastavila in so v koalicijski pogodbi in teh razvojnih dokumentih, 
prioriteta - poti do teh ciljev pa je več. Izbrali bomo tiste, okoli katerih je možno največje soglasje in ki jih je 
tudi možno izglasovati. Veliko je idej, veliko je najbrž dobrih predlogov, ki ni nič ne pomagajo, če za to ni 
večine v tistih organih, ki o tem odločajo. Tako, da v zvezi s tem ne bi ponavljal odgovorov na sholastične 
očitke, ker se ti očitki, njihovi avtorji, demantirajo sami sebe. Če samo preberejo tisto, kar so govorili dve leti 
nazaj in tisto, kar zdaj govorijo je to popolnoma jasno. V zvezi s tem ni treba izgubljati besed.  
 
Tisto, kar je ključno, je to, da ne glede na to ali bi bila ta ali kakšna druga vlada v tem času v Sloveniji, je s 
tem, ko je Slovenija postala članica Evropske unije prevzela tudi ključne razvojne dokumente vključno z 
Lizbonsko strategijo. To se je vedelo od leta 2000, ko je Evropska unija sprejela Lizbonsko strategijo. 
Priprave na to so nekako stale. Šele leta 2005, v začetku mandata te vlade, smo o tem sprejeli tudi lasten 
dokument, ki je implementacija Lizbonske strategije oziroma nacionalni program za realizacijo Lizbonske 
strategije - to je Strategija razvoja Slovenije. Na tej podlagi so se začele načrtovati spremembe. Ampak, kot 
rečeno, vsaka država članica Evropske unije mora na podlagi Lizbonske strategije vsako leto izdelati tudi 
nacionalni program sprememb reform, kakorkoli jim lahko to rečete, s katerimi se celotna unija prilagaja 
globalni konkurenčnosti in izboljšuje svoje izhodiščen pozicije v globalni konkurenčni tekmi. Zato govoriti, da 
ni reform in to vezati na en ukrep, ki ni bil sprejet, ne predstavlja resne razprave. Nasprotno, Slovenija je, 
primerjalno gledano, v tem času odkar je članica Evropske unije in odkar je sprejela strategijo razvoja, se 
pravi od leta 2005, delala zelo velike korake tega prilagajanja, če to primerjamo z drugimi članicami Evropske 
unije. To je tudi priznano v teh letnih ocenah in seveda to kažejo tudi rezultati. Če pustimo ob strani 
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strokovnjake za črne scenarije, cunamije in pogledamo realnost, potem vidimo, da Slovenija, tudi zaradi teh 
reformnih korakov, ki jih je začela leta 2005, še nikoli ni beležila tako ugodnih gospodarskih in socialnih 
rezultatov. Ne samo, da se je v tem času okrepila gospodarska rast, da se je okrepil podjetniški optimizem. V 
tem času smo tudi znatno znižali odstotek tistih, ki v Sloveniji živijo na pragu revščine, kar pomeni, da ta 
gospodarski napredek ni šel na račun socialne države. V lanskem letu je bil zaključen velik projekt 
spremembe oziroma reforme davčnega sistema. Prvič v zgodovini te države so se drastično začeli zniževati 
davki in to predvsem na račun varčevanja, zmanjševanja javne porabe in stroškov, ne pa na račun socialne 
države. Še prej pa je bilo seveda treba popraviti nekatere, v izhodiščih in v posledicah zelo zgrešene korake, 
ki jih je ob koncu prejšnjega mandata naredila, sedaj že dolgo časa pokojna vlada in ki niso imele nikakršnih 
zvez z realno reformo in tem kar je zapisano v Lizbonski strategiji. 
 
V zvezi z vprašanji, kakšne so pristojnosti ministra brez listnice, ki vodi Službo Vlade za razvoj, vezano na te 
razvojne dokumente, naj še enkrat ponovim, da gre za koordinativno vlogo, da gre ponekod tudi za zelo 
konkretno nalogo, ko gre za bedenje nad realizacijo projektov iz Resolucije o nacionalnih razvojnih projektih. 
Mimogrede, vsi ti projekti v Resoluciji so, ko gre za finančne projekcije, usklajeni z drugimi razvojnimi 
dokumenti, tudi z že sprejetimi proračuni. Nekateri od teh projektov so že v fazi realizacije. Vsa tista sredstva, 
ki so predvidena za financiranje teh projektov iz naslednje evropske finančne perspektive, so deloma že, 
deloma pa se bodo, v dokumentih, ki bodo sprejemani v prihodnjih letih, upoštevala. Ne gre za nikakršno 
podvajanje ali pa za nelogičnosti. Minister za razvoj, minister brez listnice, ki bo vodil vladno službo za razvoj, 
tukaj ne bo imel nobenega težkega dela pri tem, da bi moral te stvari usklajevati, ker so se usklajevale sproti. 
Vlada Resolucije ni sprejela dokler te stvari niso bile dejansko usklajene.  
 
In ob koncu še poudarek tudi z moje strani. Dejstvo, da razvoj niso samo reforme - razvoj je bistveno več. 
Skrčiti razvoj na reforme ali pa vprašanje razvoja, vprašanje nalog vladne službe za razvoj, samo na izvajanje 
nekaterih reform ali pa samo ukrepe v okviru gospodarskih socialnih reform, je neustrezno in nima nobene 
realne podlage v zakonskih in drugih dokumentih, ki definirajo pristojnosti te službe in ki kakorkoli drugače 
govorijo o tem razvoju.  
 
Torej, še enkrat ob koncu te razprave, hvala za zelo visoko podporo, ki jo je bil kandidat deležen v razpravi. 
To podporo bo moral opravičiti z realnim delom. Mislim, da bo to z lahkoto naredil, glede na dosedanje 
rezultate, ki jih je dosegel v relativno dolgi, zelo uspešni življenjski karieri. 
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